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میثم محجوبی
ورزشی نویس

ورزشکهن،سرمایهگذاریمیخواهد   
تلویزیــون مبادرت به پخش ورزش باســتانی ایران کرده اســت؛ 
پخــش زنده یک مســابقه چوگان، چیزی نیســت که بــه دیدن آن 
عادت داشــته باشــیم و کمتر کســی هم می تواند ادعا کند که از 

قوانین و چگونگی برگزاری آن، سر در می آورد.
امــا همیــن کــه می دانیم این ورزش باســتانی کشــور ماســت و 
چندســال پیش به شــکل عجیبی به عنوان میراث فرهنگی کشور 
آذربایجان ثبت شده، باعث می شود حساسیت و حتی تعصب روی 
آن داشــته باشیم. به همین دلیل اســت که وقتی ظاهر بد زمین 
چمن این رشته را می بینیم به فکر فرو می رویم که چرا برای چنین 
رشــته اصیلی که دارای هویتی کاملاً ایرانی اســت، اقدامی انجام 

نمی شود؟
بدیهی اســت کــه رشــته ای مثل چوگان، بســیار گران محســوب 
می شــود؛ اگــر قرار باشــد هــر بازیکن چــوگان، مالک یک اســب 
باشــد، باید گفت تمامی بازیکنان این رشته باید از وضعیت مالی 
بســیار خوبی برخوردار باشند. حتی در سطح حرفه ای، یک بازیکن 
نمی توانــد بــه راحتی و با یک اســب کلیه مســابقاتش را از ســر 
بگذراند و باید3 یا 4 اســب داشــته باشــد. به همین دلیل است 

که چوگان یکی از گران ترین ورزش های جهان محسوب می شود.
در چنین شــرایطی و با توجه به لزوم اهمیت پرداختن به چوگان و 
رشد آن در کشور، باید تمهیدات خوبی اندیشیده شود. مهم ترین 
کار، آســان کردن ورود به این رشته برای همه مردم است. شکی 
نیســت که درصد بسیار بالایی از مردم، حتی توانایی سوار شدن 
بر اســب را ندارند و برای ســوارکاری به چندین ماه یا چندســال 
زمــان نیاز دارند، امــا نباید به بهانه گرانی، راه هــای ورود به این 

رشته را سخت و سخت تر کرد.
وزارت ورزش می تواند با در اختیار گذاشتن بودجه ای مناسب در 
اســتان های مختلف، کار جدی و اصولی برای گســترش این رشته 
کهن را آغاز کند. سرمایه ای که در قیاس با قیمت برخی بازیکنان 
فوتبال، چندان هم گزاف محســوب نمی شود و با درصدی از آنچه 
درفوتبال هزینه می شــود، می توان هم زمین های چمن مناســبی 
برای این رشــته ورزشی درست کرد و هم شرایط آموزش و رشد 

علاقه مندان در رشته چوگان را فراهم آورد. 
بــا چنیــن رویکردی شــاید بتوان امیــدوار بود که ســال ها بعد، 
دوبــاره نام ایران به عنوان خاســتگاه اصلی این رشــته در جهان 

مطرح شود.

جوان شیرازی؛ ناجی عنایتی مقابل فلسطین

عکس انتخابی

با ابلاغ سرپرست هیئت 

اسکندر رحیمی دبیر هیات 
پزشکی ورزشی فارس شد   

به گزارش دفتر اســتان فارس پایگاه خبری تحلیلی پزشــکی ورزشی ایران، دکتر کاوه 
باشتی، سرپرســت هیئت پزشکی ورزشــی فارس در حکمی دکتر اسکندر رحیمی را 
به عنوان سرپرســت دبیری هیئت پزشکی ورزشی فارس منصوب کرد. اسکندر رحیمی، 
مســئول کمیته آموزش و تغذیه هیئت پزشــکی ورزشــی فارس دارای مدرک دکتری 
فیزیولوژی ورزشی گرایش تغذیه ورزشی، عضو هیئت علمی و استاد دانشگاه و مدیرکل 
اســبق تربیت بدنی فارس می باشــد. همچنین در مراسمی که به این منظور برگزار شد 
از زحمات دکتر محسن داوودی، دبیر پیشین هیئت پزشکی ورزشی فارس تجلیل شد.

همایش تجلیل از پیشکسوتان 
دو و میدانی فارس

همایش نکوداشــت مقام پیشکسوتان دو و میدانی اســتان فارس در شیراز برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی و پایگاه خبری اداره کل ورزش و جوانان اســتان فارس به نقل 
از هیئت دو و میدانی اســتان فارس، همایش نکوداشت مقام پیشکسوتان دو و میدانی 
استان فارس به همت هیئت دو و میدانی استان فارس در محل سالن همایش های جهاد 
دانشــگاهی با حضور مسئولان ورزش اســتان برگزار شد. این همایش برای اولین بار در 
سطح استان با حضور بیش از 130 پیشکسوتان ورزش دو و میدانی استان فارس برگزار 
شد. شرکت کنندگان در این همایش که برای نخستین بار در سطح استان برگزار گردید 
ضمــن تقدیر از برگزارکنندگان این همایش با بیان خاطرات از دوران فعالیت و قهرمانی 
خود، دیده شــدن پیشکسوتان و استفاده از تجربیات این قشر در توسعه ورزش خصوصاً 
رشــته دو و میدانی و حمایت های اداره کل ورزش را خواســتار شدند. در این جلسه از 
کلیه پیشکســوتان و حاظران در همایش با اهدای لوح تقدیر تجلیل به عمل آمد و در 
حاشــیه برگزاری آن از خدمات پیشکسوت ورزش دو و میدانی و جانباز جنگ تحمیلی، 
محمد قاســم ظریفکار فرد با اهدای هدیه و لوح سپاس، تقدیر شد. مهدی جلودارزاده، 
سرپرســت هیئت دو و میدانی استان فارس هدف از برگزاری این همایش را دلجویی از 
بزرگان ورزش دو و میدانی و شناســاندن بیشــتر این عزیزان به جامعه ورزش بر شمرد 
و افزود: بزرگان و پیشکســوتان ورزش همواره چراغ راهی برای قهرمانان و نســل آینده 
ورزش اســتان هســتند و از آنجا که دو و میدانی مادر تمامی رشته های ورزشی است، 
انتقال تجربیات و دانش این عزیزان به نسل آینده کمک شایانی به توسعه ورزش قهرمانی 
خواهد نمود. وی در پایان گفت: با یاری همه دست اندرکاران ورزش دو و میدانی در صدد 

هستیم که ورزش دو و میدانی را به دوران اوج خود برسانیم.

مسابقات پاراسایکلینگ قهرمانی آسیا

دوچرخه سوار جهرمی
بر سکوی سوم 

دومین روز مسابقات دوچرخه سواری قهرمانی 
آسیا مالزی با درخشش نمایندگان کشورمان 
سپری شد و در بخش دونفره نیز رضا رشنو و 
محمددلیر حیدرآبادی از جهرم، صاحب مدال 
برنز شــدند. به گزارش روابط عمومی و پایگاه 
خبــری اداره کل ورزش و جوانان فارس، در 
دومین روز مسابقات دوچرخه سواری قهرمانی 
آســیا مالزی، بهــروز فرزاد در ماده اســکرچ 
اومنیوم پاراســایکلینگ کلاس c5 توانســت 
به مقام نخســت دســت یابد و صاحب مدال 
طلا شــود. در بخش دونفره نیز رضا رشنو و 
محمددلیر حیدرآبادی از جهرم صاحب مدال 

برنز مسابقات قهرمانی آسیا شدند.

حضور جامعه ورزش فارس 
در روز جهانی اهدای خون   

جامعــه ورزش و جوانان فارس هم زمان با روز جهانــی اهدای خون با حضور 
در مجموعه فرهنگی ورزشــی امام مهدی)عج( در این امر خداپسندانه شرکت 

کردند .
به گزارش روابط عمومی و پایگاه خبری اداره کل ورزش و جوانان فارس، جامعه 
ورزش و جوانان فارس هم زمان با روز جهانی اهدای خون با حضور در مجموعه 

فرهنگی ورزشی امام مهدی)عج( در این امر خداپسندانه شرکت کردند.
شکرالله مسکوئی، رئیس سازمان بسیج ورزشکاران استان فارس با تبریک فرا 
رســیدن روز جهانی اهدای خون گفت: هم زمان بــا روز جهانی اهدای خون 
و هماهنگی های انجام شــده با مدیریت ســازمان انتقال خون استان فارس و 
اســتقرار اتوبوس مخصوص اهدای خون ســازمان انتقال خون فارس در محل 
مجموعه فرهنگی ورزشــی امام مهدی)عج( سازمان بسیج ورزشکاران استان 

فارس، جامعه ورزش و جوانان شیراز نسبت به اهدای خون خود اقدام کردند.
رئیس سازمان بسیج ورزشکاران اســتان فارس افزود: به مناسبت روز جهانی 
اهدای خون و با توجه به کمبود گروه های مختلف خونی در شــیراز، بســیج 
ســازندگی کانون بسیج ورزشکاران ســپاه ناحیه بقیه الله الاعظم)عج( شیراز با 
همکاری ســازمان بسیج ورزشکاران ســپاه فجر فارس و سازمان انتقال خون 
اســتان فارس در اقدامی خداپســندانه در روز جهانی اهدای خون با دعوت از 
جامعــه ورزش فارس به امر مهم و حیاتی اهــدای خون پرداختند تا علاوه بر 
اجر معنوی آن، الگویی برای ســایر اقشار جامعه در مشارکت های اجتماعی و 
کمک به همنوع باشند و در مواقع نیاز و حساس، شاهد کمبود خون در مراکز 

درمانی نباشیم.
مســکوئی اضافه کرد: با دعوت این ســازمان و هماهنگی با مدیریت سازمان 
انتقال خون استان فارس، پایگاه سیار انتقال خون شیراز به همراه تیم پزشکی 
مجرب در مجموعه فرهنگی ورزشی امام مهدی)عج( سازمان بسیج ورزشکاران 
استان فارس صبح روز پنجشنبه 25 خردادماه حضور پیدا کردند و ورزشکاران 
و مســئولان ورزش استان و شهرستان شــیراز با حضور خود به اهدای خون 

پرداختند.

محمــد جــواد معنوی نــژاد 
دوبــاره حضور در لیگ ایتالیا 

کرد. را تجربــه خواهد 

ورزش سه، محمد  گزارش  به 
یک  درست  معنوی نژاد،  جواد 
روز پس از اینکه از سوی کادر 
فنی تیم ملی والیبال از لیست 
هفتــه دوم لیگ ملت ها خط 

خورد با عقد قراردادی از تیم 
پویترز فرانسه به تیم ساتورنیا 

در لیگ ایتالیا پیوست.
ساتورنیا تیم تازه صعود کرده 
ایتالیا است  لیگای  به سوپر 
و محمدجــواد معنوی نــژاد 
کار سختی در این تیم 

خواهد داشت؛ او پیش از این 
در تیم ورونا ســابقه بازی در 

این لیگ را داشته است.
از دیگر بازیکنان سرشــناس 
تــازه وارد  تیــم  ایــن 
بــه ســری آ ایتالیــا 
می توان به لوکا باسیچ 
موسولوویچ  و  فرانسوی 
صربســتانی اشــاره کــرد و 
خریدهــای این تیم همچنان 

ادامه خواهد داشت.
اسماعیل نژاد  امین  همچنین 
در  ایران  والیبال  لژیونر  دیگر 
دنیا  والیبال  لیگ  معتبرترین 
خواهد بود کــه به زودی نام 
تیم جدید این ســتاره ایرانی 
در سری  آ مشــخص خواهد 

شد. 

ستاره ایرانیستاره ایرانی
در معتبرترین لیگ دنیادر معتبرترین لیگ دنیا

 میثم محجوبی - گروه ورزش
بازیکــن باتجربه هندبــال کازرون می گوید دلیل پیشــرفت 
خیره کننده این رشته در شهر او، برگزاری مسابقات متعدد در 

سطح مدارس بوده است.
تیم هندبال شهید شــاملی کازرون اخیراً در مسابقات هندبال 
باشگاه های آســیا به عنوانی بهتر از هشتمی دست پیدا نکرد. 
شاید هواداران این تیم انتظار رتبه بهتری داشتند، اما شاگردان 
ظهرابی با مشــکلات زیادی دســت و پنجه نرم می کردند که 
برخی از آنها را یکی از بازیکنان بومی این تیم توضیح می دهد.

محمد صفری، بازیکن شــماره 10 شهید شاملی در بازی های  
جام باشگاه های آسیا عملکرد قابل قبولی داشت؛ او بیش از 15 
گل برای تیمش به ثمر رســاند و هــرگاه در زمین بود، با تمام 
توان برای موفقیت تیمش تلاش کرد. با او که حالا 32 ســال 

سن دارد، گفت و گویی انجام دادهایم که در ادامه می خوانید:
 حضــور در جــام باشــگاه های آســیا و کســب رتبــه 

هشتمی، چقدر از انتظارات شما را برآورده کرد؟
- تیم ما متأسفانه به دلیل مشکلاتی که عمدتاً به مسائل مالی 
مربوط بود، نتوانست با آمادگی ایده آل در رقابت ها شرکت کند. 
حتی تا چند روز پیش از شروع بازی ها، اصلًا معلوم نبود در  این 
مسابقات به میدان برویم. از لحاظ بدنی و ذهنی، آمادگی کاملی 
برای این بازی ها نداشتیم، اما به هرحال هرچه در توان داشتیم 

گذاشتیم تا بهترین عملکرد را داشته باشیم.
 با همان ترکیب مسابقات لیگ به آسیا رفتید؟

- به دنبال چند بازیکن خارجی بودیم و چند بازیکن داخلی را 
هم می خواستیم؛ بازیکنان خارجی که به دلیل مشکلات مالی 
اصلًا نتوانســتیم جذب کنیم و دو نفر از  بازیکنان داخلی هم 
که باشــگاه به دنبالشان بود، مصدوم شدند و نتوانستند در این 
مســابقات حاضر شــوند. با این حال یکی دو بازیکن جدید به 
ترکیبمان اضافه شد. از ترکیب لیگ خودمان هم یکی دو نفر که 
همان ابتدای فصل مصدوم شدند و نتوانستند در ادامه مسابقات 

و همین طور مسابقات آسیا حاضر شوند. 
 بهترین نمایش شما مقابل چه تیمی بود؟

- مقابــل النجمــه بحرین بالاتر از انتظار ظاهر شــدیم؛ مقابل 
تیمی که قهرمان شــد با اختــلاف اندکی باختیم. مقابل چین 
و ازبکســتان هم که همان طور که انتظار می رفت پیروز شدیم 
و در برابر الدحیل و الکویت هم همه توانمان را گذاشــتیم، اما 
باید بپذیریم که آن تیم ها فراتر از سطح هندبال ایران هستند و 

شاید تیم ملی ما هم نتواند آنها را شکست دهد.
 گروه شما نسبت به گروه دیگر که تیم سپاهان در آن 

حضور داشت، خیلی سخت تر نبود؟
- قطعاً همین طور اســت، واقعاً شرایط قرعه کشی ناعادلانه بود 
و گروه ها توازن نداشــتند. ســه تیم در گروه ما، هر سه مدعی 
قهرمانــی بودند که دوتای آنها به فینال هم رســیدند. الکویت 
هم که در رده بندی مقابل ســپاهان به میدان رفت، آن الکویت 
مرحله گروهی نبود. آنها پس از اینکه نتوانستند به نیمه نهایی 
برسند، انگیزه شان را از دست دادند و سه بازیکن اصلی شان هم 
مســابقات را ترک کردند؛ با این حال در پنالتی مقابل سپاهان 

پیروز شدند.
 در کدام بازی می توانســتید پیروز شوید اما شکست 

خوردید؟

- مقابل نماینده عمان برای کســب رتبه هفتمی؛ خستگی هم 
خیلی روی بچه ها اثر گذاشته بود.

 شاید هم بی انگیزگی ...
- فکر نمی کنم؛ بچه ها خیلی دلشــان می خواست پیروز شوند 
و انگیزه داشــتند. از لحاظ فنی هم مقابل حریف کم نیاوردیم. 
خیلــی از توپ های آخرمان را به تیــر زدیم و نهایتاً با یک گل 

اختلاف باختیم.
 عملکردتــان در لیگ چقــدر راضی کننده بود؟ امکان 

قهرمان شدن برایتان وجود داشت؟
- تیم سپاهان که قهرمان شد در 4 بازی 2 بار مقابل ما شکست 
خورد و تنها یک بار پیروز شد و یک بار هم مساوی کردیم. اولین 
بازی که در کازرون برگزار شــد، ما سه بازیکن اصلی مان را به 
دلیل مصدومیت در اختیار نداشــتیم. در بازی دوم در اصفهان 
با اختلاف 4 گل این تیم را بردیم و در فینال هم که بازی اول 
متأسفانه شرایط اصلًا خوب نبود و داوری هم اذیتمان کرد و با 
اختلاف 9 گل باختیم. بازی برگشت را با اختلاف 6 گل بردیم 

و در مجموع در این 4 بازی، بهتر از حریف بودیم.
 پــس می شــود گفت بــا یکدیگــر هم ســطح بودید و 

می توانستید قهرمان شوید.
- بله؛ شــاید هم ســطح ما بالاتر بود ولی فقط یــک بازی از 
دســتمان در رفت و همان کارمان را خراب کرد. با بدشانسی و 

به خاطر تفاضل گل، قهرمانی را واگذار کردیم.
 سال قبل هم دوم شده بودید.

- بله سال هم تقریباً با همین شرایط نایب قهرمان شدیم.
 از عملکرد خودت چقدر راضی هستی؟

- من هرچه در توانم داشــتم را گذاشــتم و در مجموع راضی 
هستم اما در آسیا بیشتر از خودم راضی بودم تا لیگ.

 در یک بازی هندبال چه چیزی یک بازیکن را شاخص 
و متمایز می کند؟ تعداد گلی که می زند؟

- هندبال یک رشــته واقعاً کامل است و شاید به همین خاطر 
اســت که می گویند هندبال مادر رشــته های توپی است. شما 
نمی توانی بگویی با یک فاکتور می توانی بهترین باشی؛ باید در 
تمام فاکتورها وضعیت خوبی داشته باشی تا بتوانی هندبالیست 
خوبی باشی. گلزنی هم تنها ملاک نیست، به نظر من اگر بتوانی 
طــوری بازی کنی که یارت گل بزنــد، خیلی مهم تر از گلزنی 

خودت است.
 غیر از تو، چند بازیکن دیگر شــهید شــاملی، بومی و 

اهل کازرون هستند؟
- فکر می کنم 4 یا 5 نفر.

 چــرا کازرون از قدیــم قطــب هندبــال بــود؟ آیا به 
خصوصیات اقلیمی و فیزیکی برمی گردد یا دلایل دیگری 

دارد؟
- نه فکر می کنم دلیل اصلــی آن این بوده که از قدیم، یعنی 
از دو نســل قبل از ما، هندبال در مدارس کازرون خیلی جدی 
گرفته می شــد. شــما تصور کنید، الآن در استان ما مسابقات 
هندبال بین دبیرســتان ها برگزار می شود و تنها 5 یا 6 تیم در 
آن شرکت می کنند، اما در کازرون، جام هندبال به عنوان ورزش 
اول در مــدارس و با حضور تعداد زیادی تیم برگزار می شــد. 
همین باعث زیاد شدن هندبالیست ها و پیشرفت هندبال در این 
شهرستان شد. آن زمان که سالن هم نبوده و همه روی آسفالت 
بازی می کردند، برای همین مردم خیلی خوب شــرایط سخت 

آن زمان در خاطرشان هست.
 هندبال امکانات چندانی هــم نمی خواهد و می توان 

در شهرهای دیگر هم این پیشرفت را مشاهده کرد.
- بله ولی متأســفانه چیــزی که در ایران کمتــر به آن توجه 
می شود، مسئله استعدادیابی است. فرد استعدادیاب خیلی مهم 
و تأثیرگذار اســت. این نســل آخر ما که در هندبال پیشرفت 
کردند، همگی دســت پرورده یک مربی بــه نام آقای "مرتجز" 
بوده اند. معلم ورزش ما که در اســتعدادیابی تبحر خاصی دارد، 
اما متأسفانه از زمانی که بازنشسته شد، کسی نرفت دنبالش تا 
او را به ورزش برگرداند. دلگرمی به او داده نشد و به همین دلیل 
بعد از نسل ما، دیگر هندبال کازرون به قدرت سابق بازنگشت. 
هندبال پایه هم پســرفت کرد و از سال گذشته دوباره استارت 
استعدادیابی در کازرون زده شده، اما به نتیجه رسیدن این کار، 

پروسه ای زمان بر است و چند سال طول می کشد.
 در مجمــوع از حضــورت در عرصــه هندبــال راضــی 

هستی؟
- از این نظر که ســال ها در شهر خودم بازی کرده ام بله، اما از 
لحاظ مالی خیلی وضعیت خوبی نبود. فقط در همین چند سال 
اخیر بود که یک مالک خوب داشتیم. قبل از آن اصلًا اسپانسری 
پیدا نمی شد و تیم به سختی اداره می شد، اما هندبال را دوست 

دارم و از اینکه هندبالیست هستم، راضی ام.
 صحبت پایانی.

- ای کاش مســئولان وقتی نمی خواهند کمک کنند، صحبتی 
هم نمی کردند. اینکه ابتدا بگویند کمک می کنیم و بعد غیبشان 
بزند، صورت جالبی ندارد؛ این رفتارها بیشــتر باعث دلسردی 

اهالی هندبال می شود. 
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